
SLOVO STAROST Y

Vážení spoluobčané, 

nové zastupitelstvo obce již má za sebou více než půl roku práce a ukazuje se, že ne všechno funguje tak, jak jsme 
si představovali a jak jsme chtěli. Ze zdánlivě lehkých úkolů, které jsme si vytýčili se mnohdy vyklubaly neřešitelné 
problémy a naopak některé těžší úkoly se nám podařilo poměrně lehce vyřešit. Mohu vás však ubezpečit, že zastupi-
telé dělají vše proto, aby jste byli informováni o dění v obci a  aby služby obyvatelům byly optimalizovány k vaší plné 
spokojenosti. Samozřejmě ne všem je možné vyhovět a  všechna přání a požadavky občanů nemohou být splněna, 
protože zastupitelé musí zastávat především zájmy obce. 
V tomto výtisku Knínického zpravodaje, který letos vyjde pololetně, se vám budeme snažit zrekapitulovat dosavadní 
období a nastínit úkoly, které jsou ještě před námi tak, abyste získali co nejvíce informací o dění v naší obci. 
Nastala doba dovolených, děti si užívají prázdniny, dospělí odpočinek u moře, v rekreačním zařízení či doma. Chtěl 
bych vám touto cestou popřát příjemnou dovolenou, vydatný odpočinek a lehký přechod k běžným pracovním po-
vinnostem po skončení dovolené.    

                                                 Bc. Oldřich Matyáš
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                           ZPRAVODAJ
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využívání a odstraňování komunál-
ních odpadů.
     Na třetím veřejném  zasedání 
zastupitelstva dne 28.12.2010 byl 
schválen zmíněný rozpočet na rok 
2011, zveřejněn výsledek auditu a 
dále byly projednány došlé  žádosti 
občanů a žádosti o věcná břemena.
     Čtvrté veřejné  zasedání zastu-
pitelstva obce dne 26.1.2011 mělo 
mimo jiné dva hlavní body pro-
gramu. Schválení dotací na hřiště 
za mateřskou školkou o kterém se 
dočtete v samostatném příspěvku 
tohoto zpravodaje a inventarizaci 
hmotného a nehmotného majet-
ku obce.  Z výsledku inventarizace 
pozemků vyplynul roky neřešený 
problém. Naše obec má v součas-
né době velké množství  pozemků, 
vedených v katastru nemovitostí na 
listu vlastnictví č. 1 (dále jen LV 1), 
kde je vlastníkem Česká republika s 
právem hospodaření  MNV Vever-
ské Knínice. Jsou to pozemky uvnitř 
obce (prostranství, místní komuni-
kace) a dále pozemky, převážně polní 
cesty, v katastru Veverských Knínic 
i v katastru okolních obcí. Pozem-
ky na LV 1 bylo možné v průběhu 
devadesátých let jednoduchým ad-
ministrativním úkonem převést do 
vlastnictví obce. To se však nestalo 
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text starosty a LK

Vážení spoluobčané,
v tomto příspěvku se pokusíme ale-
spoň  částečně zrekapitulovat  osm 
měsíců společné práce nového za-
stupitelstva obce. Ustavující zasedání 
zastupitelstva obce  proběhlo dne 8. 
listopadu 2010. Toto zasedání bylo 
zaměřeno na rozdělení pravomocí, 
volbu starosty, místostarostky , výborů 
a jejich  předsedů. Od té doby  pro-
běhlo dalších pět veřejných zasedání, 
která již byla zaměřena  na konkétní  
problémy v obci a jejich řešení.  Vzhle-
dem k tomu, že většina členů nového 
zastupitelstva  nebyla dříve v předcho-
zích zastupitelstvech obce, těžko jsme 
se zpočátku v této práci orientovali  a 
jen pomalu získáváme potřebné infor-
mace a zkušenosti. 
     Na druhém veřejném zasedání 
dne 13.12.2010 jsme  předložili ná-
vrh rozpočtu obce na rok 2011. Při 
sestavování  příjmové části rozpočtu 
jsme vycházeli z hlavních příjmů obce, 
kterými jsou daně plynoucí přímo do 
rozpočtu obce (daň z nemovitosti a 
daň z příjmu právnických osob, pla-
cená obcí) a tzv. daně sdílené, kdy do 
rozpočtu obce je přidělen pouze podíl 
na celostátním výnosu z daní. Při pře-
počtu těchto sdílených daní hraje  roli 
zejména počet trvale hlášených oby-
vatel obce, takže na naše spoluobčany, 

kteří si ponechali trvalé bydliště v jiné 
obci, nedostává příspěvky ze sdílených 
daní do rozpočtu naše obec, ale obec 
nebo město jejich trvalého pobytu. To je 
velká škoda, neboť na společných výda-
jích se tito občané spolu s námi podílejí.  
Podobná situace je i v oblasti firemního 
podnikání - firmy působící v naší obci a 
někdy i produkující různé odpady, jsou 
však registrované opět v jiném městě či 
obci. Výdajovou část rozpočtu výrazně 
omezují roční splátky úvěru, který uza-
vřela naše obec na vybudování ČOV a 
kanalizace v obci, který bude vyrovnán  
až v roce 2012. Do doby zaplacení úvěru 
nemá naše obec možnost získávat dotace 
EU z důvodu zástavy některých nemo-
vitostí, kterými obec ručila při uzavření 
úvěrové smlouvy, což se negativně proje-
vilo při  podání původní žádosti o dotaci 
na dětské hřiště za  mateřskou školou.  
Na druhém veřejném zasedání jsme ješ-
tě schválili  jednací  řád, doplnili členy 
výborů, schválili dodatek ke smlouvě o 
výměně oken na obecním úřadu a schvá-
lili výměnu oken v přízemí základní ško-
ly. Dále jsme schválili závazné vyhlášky 
obce č. 1/2010 - o místním poplatku ze 
psů, č. 2/2010 - o místním poplatku za 
užívání veřejného prostranství (později 
upravena vyhl.  č. 1/2011) a  č. 3/2010 
- o místním poplatku za provoz systému 
shromaždování, sběru, přepravy, třídění, 

S pocitem hlubokého smutku jsme dne 11.6.2011 vzdali poslední úctu a 
vděk upřímné přítelkyni, příkladné spolupracovnici a kamarádce, MUDr.  
Evě Lányové.
Nikoho z nás by ani v nejčernějších myšlenkách na počátku letošního roku 
nenapadlo, že se sejdeme při takové smutné příležitosti. Eva byla tehdy 
plná energie a optimizmu, plánovala budoucnost. Milovala naši obec a 
její malebné okolí a vždy se zasazovala o to, aby se její ráz nezměnil a 
byly zachovány její kulturní památky a tradice. I když jí nebylo nejlépe, 
docházela na jednání a porady zastupitelstva, řešila s námi problémy obce 
a občanů a my jsme doufali, že nad svou nemocí zvítězí. 
     Těžká nemoc však brzy vyčerpala její síly a nikdo jí nemohl pomoci. Je 
nyní na nás, abychom se s tímto nepříznivým osudem dokázali vyrovnat 
tak, jak to uměla Eva a poděkovali jí za její píli, obětavost, laskavost, 
skromnost a kamarádství. 
V našich srdcích a myslích zůstává navždy a její památka bude žít v nás 
všech. Její názory a myšlenky nebudou zapomenuty a zastupitelstvo je 
bude dále prosazovat ve prospěch obce a občanů tak, jak by si Eva přála.

Věnujte prosím s námi vzpomínku její památce.

a legislativa platná v současné době po-
stup převodu pozemků na obce zpřísnila a 
zkomplikovala. Praktický dopad nepřeve-
dení pozemků z LV 1 pocítili mnozí z vás, 
neboť obec s těmito pozemky nemůže na-
kládat a to znamená, že obec tyto pozemky 
nemůže pronajímat nebo prodávat, a tím 
získávat prostředky na rozvoj obce.
     Na dalším veřejném  zasedání zastupi-
telstva dne 26.4.2011 jsme mimo běžných 
provozních záležitostí obce  schválili roz-
počtový výhled na roky 2012-2016, výhra-
dy proti vedení rychlostní komunikace R 
43 Boskovickou brázdou, zahájení převo-
du pozemků z majetku státu do majetku 
obce,  záměr převodu místní sokolovny do 
majetku obce a prodej pozemků v majetku 
obce dle zveřejněného záměru.  Schválili 
jsme také umístění dvou dopravních zr-
cadel, která by měla zlepšit bezpečnosti v 
nepřehledných místech a  umístění dvou 
světel  veřejného osvětlení LED s nízkou 
spotřebou energie.  
Krátce se zmíníme o převodu pozemků z 
majetku státu do majetku obce a převodu 
místní sokolovny do majetku obce.
      V březnu letošního roku jsme požáda-
li katastrální úřad Brno-venkov o vydání 
nabývacích titulů k LV 1, které dokládají, 
že se jedná o původní majetek obce. Vý-
pisy z pozemkových knih jsme již obdr-
želi. S Úřadem pro zastupování státu ve 
věcech majetkových  jsme již  projednali 
postup při převodu pozemků na naši obec. 
Vzhledem k tomu, že se jedná o více než 
pět set pozemků, bylo při jednání dohod-
nuto, že pozemky k převodu budeme při-
pravovat postupně ve skupinách v počtu 
cca 25 pozemků. Na veřejném zasedání 
dne 26.4.2011 jsme schválili převod první 
skupiny pozemků, které tvoří veřejná pro-
stranství a místní komunikace ve středu 
obce. Žádost je předaná na Úřad pro za-
stupování státu ve věcech majetkových. Z 
dosavadních jednání týkajících se převodu 
je však zřejmé, že vzhledem k velkému 
počtu nepřevedených pozemků a složité-
mu postupu při převodu, se bude jednat o 
dlouhodobý proces. 
     Potřeba převodu sokolovny do majet-
ku obce vyplynula ze společného jednání  
Sokola a zástupců obecního úřadu na val-
né hromadě Sokola. Vzhledem k tomu, že 
Sokol nedisponuje potřebnými finančními 
prostředky na údržbu a opravy místní so-
kolovny a nejeví se ani naděje, že by mohly 
být získány  prostředky  ze strany vyšších 

orgánů, hrozí nám skutečnost, že pro 
postupné chátrání tuto budovu nebude 
možné využívat. Tomuto chtějí zástup-
ci Sokola a obce zabránit, a proto se 
dohodli, že budou společně působit na 
příslušné orgány tak, aby byl proveden 
bezúplatný převod budovy sokolovny do 
majetku obce.  Uvědomujeme si, že po-
kud se tento záměr podaří, bude to další 
zátěž  na rozpočet obce a je víc než jisté, 
že nebude možné okamžitě provést ge-
nerální opravu budovy.  Základní údrž-
bu však obec bude schopna zajistit, a tím 
se snad podaří zajistit její další využívání 
pro veřejnost.  
     Na posledním veřejném zasedání za-
stupitelstva dne 13.6.2011 jsme mimo 
jiné projednali a schválili závěrečný účet 
naší obce za rok 2010 a závěrečný účet 
Svazku obcí panství hradu Veveří (oba 
materiály jsou k dispozici na webových 
stránkách obce). Dále jsme odsouhlasili 
uzavření smlouvy na zhotovení nového 
vybavení dětského hřiště v areálu MŠ, 
podmínky nového provozovatele svozu 
odpadu a schválili provedení drobných 
stavebních prací v budově MŠ, které 
souvisí s rozšířením kapacity MŠ o tři 
děti.
     Záměrně v tomto příspěvku nezmiňu-
jeme kulturní akce a činnost stavebního 
výboru, o kterých budete informováni v 
jiných článcích tohoto zpravodaje.  
Ještě na závěr se v krátkosti zmíníme o  
naši žádosti na odbor dopravy  Jihomo-
ravského kraje k zajíždění linky č. 153 na 
horní konec  obce  alespoň u vybraných 
spojů, které lze využít k návštěvě lékaře 
a návratu zpět do naší obce.  Žádost byla 
odborem dopravy Jmk  po konzultaci s 
firmou Kordis Jmk s.r.o. zamítnuta.  S 
tímto se však nehodláme spokojit a zva-
žujeme další kroky v dané věci.  Jedním 
z nich by mohla být například petice ob-
čanů Veverských Knínic. 
     V tomto článku jsme se snažili o vel-
mi stručný přehled  práce nového zastu-
pitelstva v období prvních osmi měsíců,  
pro  lepší informovanost Vám doporu-
čujeme sledovat webové stránky obce, 
které nyní zaznamenají také určitou 
změnu. Doufáme, že jsme tímto člán-
kem přispěli k vaší větší informovanosti 
o dění v naší obci, hodnocení  naší práce 
však zůstane na vás.

Oldřich Matyáš a Ludmila Kačerovská
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Ještě si dovolím upozornit, že stanovis-
ko obce a její vyjádření ke stavbě je pro 
staveníka závazné a jeho porušení může 
vést k sankcím, včetně neúspěšné ko-
laudace, případně okamžitého zastavení 
stavby.

Revize a čištění komínů

Od 1. ledna 2011 vstoupilo v platnost 
nařízení vlády ČR č. 91/2010 Sb., o pod-
mínkách požární bezpečnosti při provozu 
komínů, kouřovodů a spotřebičů paliv.
V tomto nařízení je zakotvena podmín-
ka nechat vyčistit komín a kouřovod od-
borně způsobilou osobou nejméně jednou 
za rok a možnost čistit komín svépomo-
cí častěji - lépe řečeno dle potřeby. 
Odborně způsobilá osoba musí být dr-
žitelem živnostenského oprávnění v 
oboru kominictví a o provedené revizi 
je povinna vyhotovit písemnou zprávu. 
Toto nařízení se týká  komínů na všech-
ny druhy paliv. 
Pro usnadnění  naplnění litery tohoto 
vládního nařízení obec zajistila firmu, 
která je způsobilá k této činnosti. Posta-
čí se nahlásit na obecním úřadě pomocí 
objednacího lístku. Lístky odevzdejte 
do 15/8/2011 do schránky na OÚ. Je 
možno také využít e-mailové schránky 
obce: 
ou@veverskekninice.cz 

Termín prohlídek bude následně vyhlá-
šen obecním rozhlasem.

Údaje do obj. lístku:

Jméno
Příjmení
Číslo popisné
Druh paliva
Telefon

Vítězslav Carda
předseda stavebního výboru 

Vychází zpravodaj naší obce, to je pří-
ležitost seznámit Vás s věcmi, které se 
řešily a řeší a dále s věcmi, které jsou 
důležité pro každého z nás, třeba  když 
sami potřebujeme něco postavit, pří-
padně opravit. 
Začal bych tím, co se nám za prvních 
pár měsíců povedlo na poli stavebním 
vyřešit.

Bod první: Nové Oulehle vs. firma VHS

Proběhlo několik jednání, na kterých 
se nám podařilo vyjednat odbloková-
ní kanalizační sítě pro další případný 
rozvoj v lokalitě a  připravit nový text 
smlouvy o převzetí všech komunikací 
a sítí do majetku obce. Čeká nás nyní 
prohlídka, neboli místní šetření, kde 
bude zpracován seznam vad a nedoděl-
ků a stanoven termín jejich odstranění. 
Teprve poté bude majetek obcí převzat. 
Stanovili jsme si optimistický termín 
do konce tohoto roku. K této závěrečné 
fázi bychom Vás rádi vyzvali ke spolu-
práci - pošlete, přineste, řekněte... jak 
komu vyhovuje ... popis a místa závad 
o kterých s určitostí víte a dokážete lo-
kalizovat a to prosím do poloviny srpna 
2011.

Bod druhý: Oprava místního rozhlasu

Byla provedena revize celého systému 
a shledáno několik závad. Předně jsou 
některé reproduktory ze 70-tých let 
minulého století navrženy na výměnu a 
dále bude systém mírně směrově upra-
ven a rozšířen. Jádro, tedy rozhlasová 
ústředna, je v pořádku, a tak nás budou 
úpravy stát „pouze“ 20 tisíc Kč. Nyní je 
podepsána smlouva  a projednáván ter-
mín provedení oprav.

Bod třetí; Rozšíření veřejného osvětlení

Byly řešeny dvě žádosti občanů na 
úpravy a rozšíření veřejného osvětlení. 
Úprava byla provedena „U Hasičky“, 
kde byla umístěna zdemontovaná lam-
pa ze zásob OÚ. Další žádost se týkala 
prodloužení osvětlení v nové ulici od 
hasičky směrem na Holý kopec. Zde 
jsme přistoupili k řešení osvětlení no-
vými svítidly s novými stožáry. Kabeláž 
zajistili stavebníci na vlastní náklady. 

Obec zakoupila svítidla a stožáry. Tyto 
nové lampy jsou vybaveny vysoce svíti-
vými LED diodami se spotřebou prou-
du  ve výši ! 32 W!. Úspory ve spotřebě 
se zápočtem pořizovací ceny světla v 
horizontu deseti let činí 20. 000,- Kč na 
jedno svítidlo. Další kladnou referencí je 
výrazné omezení tzv. světelného smogu, 
kdy zjednodušeně řečeno světlo dopadá 
tam, kam má. Budou nás určitě zajímat 
i vaše názory na tento typ osvětlení, a 
tak se určitě dojděte po realizaci podí-
vat. Pokud by vše fungovalo, jak hovo-
ří katalogové listy, a bude spokojenost, 
přistoupíme k postupné výměně všech 
světel v obci. Vynásobte si částku úspo-
ry 100... to máme chodník ke hřbito-
vu... třeba. 

...trocha ekologie od stavebního výbo-
ru týkající se veřejného osvětlení, který 
jsme s dovolením převzali od rosických 
kolegů ze zpravodaje Rosa.

Světelné znečištění a jeho důsledky

Co vlastně světelné znečištění znamená?
Termínem světelné znečištění se sou-
hrnně označují nežádoucí jevy prováze-
jící umělé venkovní osvětlení, zejména 
jeho vedlejší účinky, jako je např. oslně-
ní, pronikání umělého světla do příbyt-
ků, osvětlení míst, u nichž to není žá-
doucí a také zvýšení jasu noční oblohy 
(tzv. světelný smog). 

Světelné znečištění je důsledek nehos-
podárného nakládání se světlem, kdy 
ze světelného zdroje uniká do prosto-
ru velká část světla, která by měla být 
absorbována při použití. Uniklé světlo 
způsobuje, že v noci v našich městech 
nejsou osvětleny jen chodníky a silnice, 
ale i celá obloha na desítky kilomet-
rů daleko, což je rozhodně nežádoucí. 
Např. město Brno patří k nejvíce pro-
světleným místům v republice. Ruš-
ný noční život, hustá doprava a velká 
koncentrace nasvícených památek zcela 
změnily charakter nočního prostředí. 

Světelné znečištění má vliv na téměř 
všechny obyvatele vyspělého světa. 
Představuje riziko zdravotní i ekolo-
gické, stojí nás mnoho peněz zbytečně 

vynaložených za energii a znemožňuje 
astronomická pozorování (Kdy jste vi-
děli naposled Mléčnou dráhu?).   

Logo české 
astronomické 
společnosti,  
která se 
také věnuje 
problematice 
světelného 
znečištění 

Hledisko ekonomické 
Často je používáno osvětlení nevhod-
né, zbytečně silné nebo málo účinné. 
Zdrojů světla je mnoho a některá jsou 
důležité pro naši bezpečnost. Lampa 
postavená před oknem nutí obyvatele 
zatahovat si žaluzie, zatímco chodník a 
zaparkovaná auta jsou ve stínu. U pou-
ličních lam by stačilo upustit od výbě-
ru těch nekrytých a dát přednost plně 
cloněnému typu, tzn. že světelný zdroj 
bude co nejvíce kryt shora, popř. do 
stran, kdy žádné světlo neuniká mimo 
terén, který měl být osvícen. U billbo-
ardů a reklamních prostorů není příliš 
velký problém změnit způsob osvětlení 
ze spodního na horní. I tato malá úpra-
va ušetří spoustu světla i peněz a vidi-
telnost je stejná.  

Hledisko zdravotní
Častou příčinou snížené kvality spán-
ku jsou civilizační jevy, mezi které patří 
i přítomnost nadměrného světla v noci, 
i když naprostá většina lidí spí lépe ve 
tmě, což je přirozený důsledek našeho 
dávného vývoje. Klíčovou roli zde se-
hrává „spánkový“ hormon melantoin, 
pro jehož tvorbu je úplná tma nezbytná. 
Podle posledních lékařských výzkumů 
je velmi pravděpodobné, že melantoin 
působí preventivně proti vzniku rako-
viny, zpomaluje proces stárnutí a po-
máhá proti Alzheimerově či Parkinso-
nově chorobě. Je proto nezbytné dopřát 
si kvalitní spánek v tmavém prostředí. 

Hledisko ekologické
Hmyz – všichni víme, že noční hmyz je 
lákán světlem lamp. Létání kolem svě-
tel spotřebovává příliš mnoho energie a 
probíhá místo shánění potravy, páření 

a migrace, což zapříčiňuje úbytek po-
pulace. Stává se zde také snadnou ko-
řistí predátorů. Následky se projevují u 
všech živočišných i rostlinných druhů, 
které jsou na hmyzu závislé jako na po-
travě nebo jako na opylovači. 
Ptáci – mnoho ptáků v noci migruje 
nebo loví a umělá světla viditelná sho-
ra je matou. Krouží pak kolem nich, 
dokud nepadnou vyčerpáním nebo se 
nestanou kořistí. Často také nenajdou 
cestu do své přirozené destinace. 
Rostliny – např. osvětlené stromy na 
podzim nežloutnou, listí opadá zelené 
a strom v důsledku toho zmrzne. 

Samostatnou kapitolou je móda po-
sledních let osvětlovat památky a ar-
chitektonické dominanty v krajině. 
Nejen že jsou osvětlovány zezdola, ale 
používají se ty nejsilnější světelné zdro-
je, které míří přímo do nebes. Jeden ta-
kový vyzdobený kostelíček znehodnotí 
potom tmu i oblohu na desítky, někdy i 
stovky kilometrů daleko.  

Jak se bránit světelnému znečištění?

O pouličních lampách a osvětlení re-
klam již bylo psáno, a tak apeluji na ty, 
kdo o osvětlení tohoto typu rozhodují, 
ať vybírají s rozmyslem. Ale i v silách 
každého z nás je, svítit jen tehdy, kdy je 
potřeba a tolik, kolik je potřeba. Sviťte 
na zem, ne do nebe a ostatním do očí. 
Používejte kvalitní svítidla. Mají nižší 
spotřebu, delší životnost a jsou ohle-
duplnější k okolí. Požadujte i po svém 
okolí, aby dbalo na co nejmenší míru 
světelného znečištění. 

à propos – A co chudáci romantikové, 
kteří chtějí předvést své milé mlhovinu 
v Andromedě či hvězdokupy v Perseovi 
a oslnit ji tak nikoliv lampou, ale svými 
vědomostmi? Ti pak musí odjet hezkých 
pár desítek kilometrů daleko do nitra lesů, 
kam světelný smog nedosahuje. 

Ing. Eva Králová
odbor životního prostředí, 
MěÚ Rosice 

Bod čtvrtý: Stavební úprava MŠ

je rozhodnuto o stavební úpravě v budo-
vě MŠ, která proběhne v prázdninovém 
čase a umožní trvalé navýšení kapacity 
na 28 dětí. 

Dále byla provedena oprava dešťové 
vpustě ve vozovce u „Dufkových na Dě-
dině“ která byla rozdrcena zastavujícími 
autobusy.

Zásady pro žádosti ve věcech stavebních:

Upozorňujeme na fakt, že obec Vever-
ské Knínice nemá žádnou rozhodovací 
pravomoc ve věcech žádostí občanů o 
výstavbu a rekonstrukce. My vám rádi 
poradíme, a prostřednictvím vyjádření 
(stanoviska ke stavbě) vám a stavební-
mu úřadu sdělíme postoj a technická 
stanoviska obce k umístění a samotné 
výstavbě. 

Základní fakta ze stavebního zákona:

Drobná stavba je doplňková jednopod-
lažní stavba k rodinnému domu, třeba 
hospodářského charakteru o výměře 
do 16 m2 a výšce do 4,5 m. Důležitá je 
předložka. Ta nám říká, že i stavba kur-
níku o výměře 2m2 podléhá ohlášení!

Jednoduchá stavba je stavba, kterou ješ-
tě můžeme „pouze ohlásit“. Musí být ve 
výměře do 300 m2 a jde zde o rodinné 
domy a byty. 

Toto vše za předpokladu, že je již poze-
mek vyjmut z půdního fondu a je určen k 
občanské výstavbě. Pokud tomu tak není 
musí být vedeno Územní řízení a teprve 
po jeho úspěšném zdolání přikročeno k 
ohlášení jednoduché stavby.

Shrnutí; vše se musí hlásit na stavební 
úřad v Rosicích! 

Žádosti jsou jednoduché - k dispozici 
nově i na webových stránkách obce Ve-
verské Knínice, úředníci bývají vstřícní 
tak se nebojte. 
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Obecní úřad Obecní úřad



Monika Ambrožová 

nar. 1997, 8. třída ZŠ Ostrovačice

Monika Ambrožová a její gymnastika:
                                                                 
1.Moni, co se ti na gymnastice líbí?
Líbí se mi, že jsem se naučila spoustu 
nových cvičebních prvků. Při tomhle 
sportu mohu získat medaili nebo po-
hár. V minulosti jsem si našla kamarád-
ky, které mám doteď a nové stále zís-
kávám. Mám skvělou trenérku, kterou 
mám moc ráda, protože mě dovedla 
k těm největším úspěchům a dokáže 
mě podržet a podpořit i v nejtěžších 
situacích.

2. Jak dlouho už tento sport provozuješ? 
Začala jsem ve čtyřech letech v rytmice 
a baletu ve Veverské Bítýšce pod vede-
ním paní učitelky Michelové. Ta u mě 
objevila talent. Po dlouhém přemlouvá-
ní jsem se jela podívat do Brna na oddíl 
moderní gymnastiky VSK Univerzita 
Brno. Zalíbilo se mi tam a zkusila jsem 
to. Gymnastiku dělám od svých osmi 
let. 

3. Jaké jsou tvoje největší úspěchy? 
V roce 2008 jsem vyhrála zlatou me-
daili na mistrovství ČR, které se konalo 
v Plzni. Cvičila jsem sestavu bez náčiní 
a se švihadlem. Mám celkem 12 medai-
lí a 2 poháry. Jsou z různých míst naší 
republiky. V loňském roce jsme začali 
cvičit pódiové skladby, kde vystupuje-

me čtyři. Zkoušeli jsme to prvním ro-
kem, ale přesto jsme úspěchy měli také 
v podobě medailí a pohárů. Navíc jsme 
si vyzkoušeli, jaké je to cvičit v týmu. 
 

Naše naděje - Tuto stránku budeme pro 
příště věnovat nejmladší generaci Ve-
verských Knínic. Možná ani nevíte, jak 
šikovné děti u nás v obci máme. 

Patrik Opavský

nar. 1999, 5. třída ZŠ Veverské Kníni-
ce
Patrik Opavský cvičí druhým rokem 
karate v Rosicích. Je to sport, který 
ho nadchl a už v něm zaznamenal vý-
znamné úspěchy.

1. Patriku, co se ti na karate líbí?
Zacvičím si a také mě baví soutěže a 
závody.

2. Jak dlouho už tento sport provozuješ?
Cvičím jeden a půl 
roku.

3. Jaké jsou tvoje největší 
úspěchy?
Moje největší úspěchy 
jsou – 3. místo na Mis-
trovství ČR v roce 2010 
v Kihon Ido 9–11 let 
Goju ryu a v roce 2011  
3. místo na Mistrovství 
ČR v Kihon Ido 9–11 
let Goju ryu

4. Jaké jsou tvoje další 
zájmy, co tě ještě baví?
Moje další zájmy jsou jízda na kole a 
koloběžce, baví mě trampolína, počíta-
čové hry, časopis ABC a knihy.

DĚTSKÉ HŘIŠTĚ ZA MATEŘSKOU ŠKOLOU

Obecní úřad

Nedílnou součástí každé mateřské ško-
ly jsou prolézačky, houpačky, skluzavky 
a jiné hrací prvky, na kterých si děti for-
mou hry cvičí motoriku a učí se spolu-
pracovat. Bez těchto atrakcí by zahrada 
u mateřské školy byla pouhou zatrav-
něnou plochou s vysázenými stromy a 
keři. Přesto, že taková zahrada může být 
hezká, nebyla by dostačující pro děti ve 
školce, které si na ní potřebují hrát a 
také se něco hrou naučit. 
Na konci loňského roku jsme obdrželi 
zprávu o revizní kontrole hřiště u naší 
mateřské školy. (Podobnou kontrolou 
prochází všechna školní zařízení.) Uve-

dená zpráva byla pro nás šokující, pro-
tože žádná z atrakcí umístěných na dět-
ském hřišti nebyla zcela v pořádku a u 
některých nalezl revizní technik takové 
závady, které by mohly vést k závažné-
mu poranění dětí. Je zde třeba připo-
menout, že na atrakce dětských hřišť 
se vztahují velmi přísné normy, které se 
snaží vyloučit i sebemenší možnost úra-
zu. Vzhledem k závěrům zprávy může-
me skutečnost, že se na našem hřišti 
nikomu nic nestalo, považovat téměř za 
malý zázrak. Jediné řešení tedy bylo co 
nejdříve nevyhovující atrakce odstranit 
a pokusit se vybavit hřiště nově.
Na začátku letošního roku jsme proto 
začali jednat s obchodním zástupcem 
firmy, která se zabývá návrhy a realizací 
dětských hřišť. Mimo vlastního projek-
tu hřiště nám tato firma navíc nabíd-
la možnost získat dotace na stavbu z 
fondů EU a dodala nám podmínky pro 
podání žádosti o dotaci. O této skuteč-
nosti jste mohli být informováni na ve-
řejném zasedání zastupitelstva obce 26. 
1. 2011. Vše vypadalo velmi nadějně, ale 

ve chvíli, kdy jsme měli návrh nového 
hřiště i všechny potřebné dokumenty 
připravené, objevil se značný problém. 
Pozemek kolem mateřské školy je sice 
majetkem obce, jsou na něm ale ome-
zena vlastnická práva. Tento pozemek 
společně s dalšími nemovitostmi obce 
slouží jako zástava za půjčku SFŽP na 
jednu z etap výstavby kanalizace. Na 
stavbu hřiště na takovém pozemku ne-
můžeme dle současných pravidel žádné 
dotace z EU získat. Toto zjištění bylo 
jako ledová sprcha. Protože cena hřiště 
splňujícího platné normy je pro úplné 
financování pro naši obec již nyní ne-

dosažitelná, v budoucnu 
lze očekávat pouze další 
nárůst cen a také posky-
tování dotací je časově 
omezené, zdálo se, že jsme 
se ocitli ve slepé uličce a 
dosavadní intenzivní prá-
ce několika lidí byla zcela 
zbytečná. 
Naštěstí se nám otevřela 
jiná možnost - přesto, že 
se zpočátku nejevila tak 
výhodně. Krajský úřad 
umožňuje získat obcím jiný 
typ dotace - sice v menším 

rozsahu, ale podmínky pro jejich zís-
kání nejsou tak přísné jako v případě 
dotací z EU. Nám konkrétně umož-
nily se do soutěže přihlásit i 
přes omezení vlastnických práv 
k pozemku. Vypracovali jsme 
tedy novou žádost a současně 
jsme kontaktovali další firmy, 
které se stavbou dětských hřišť 
zabývají. Během března jsme 
shromáždili nabídky čtyř firem 
a začali je porovnávat. Nebyl 
to jednoduchý úkol, protože se 
nabídky lišily cenou, použitým 
materiálem i podmínkami zá-
ruky. Nakonec jsme se dohodli 
na firmě z Tišnova s mnohale-
tými zkušenostmi v tomto oboru. Její 
nabídka byla z našeho pohledu vyrov-
naná jak z hlediska poměru cena – po-
čet atrakcí, tak i z hlediska délky záruky 
a možnosti pozáručního servisu. 
Jak tedy celý příběh malého hřiště u 
školky končí? Doufáme, že podobně 
jako v pohádce, tedy dobře. Od kon-
ce dubna máme odsouhlasenou dota-

ci krajským úřadem ve výši 150 tisíc 
korun s tím, že stejnou částku doplatí 
obec ze svého rozpočtu. Na konci květ-
na byla podepsaná smlouva s firmou, 
která v průběhu července nové hřiště 
postaví. Abychom náklady na stavbu co 
nejvíce snížili, rozhodli jsme se vybudo-
vat dopadové plochy svépomocí. Dnes 
(12. 7. 2011) je na dětském hřišti stave-
niště, protože jsme již zahájili přípravné 
práce. Do konce července by na hřišti 
měly být umístěny všechny atrakce a 
nás budou čekat konečné úpravy hřiště, 
při kterých budeme vděčni za každou 
pomoc. Předem děkujeme rodičům, 
kteří se aktivně zúčastní. 
Na tomto místě bych rád podotknul, 
že jsme podobu hřiště konzultovali 
s učitelkami v mateřské škole a jejich 
argumenty byly pro nás rozhodující. 
Mnohdy totiž může i na to, co z na-
šeho pohledu vypadá velmi krásně, být 
pohled paní učitelky - ovlivněný zkuše-
nostmi s malými dětmi - zcela jiný.  A 
navíc nás inspirovaly samy děti svými 
návrhy - kresbami i výtvory ze staveb-
nic a modelíny.
Co si přát na závěr? Aby vše vyšlo pod-
le plánů a žádné další komplikace již 
nenastaly.  Naše děti si určitě nové a 
hlavně bezpečné hřiště zaslouží. A jsou 
tu ještě další důvody proč tuto věc re-
alizovat právě letos. Podíváme-li se do 

kroniky obce, zjistíme, že v říjnu tohoto 
roku uplyne 65 let od založení mateřské 
školy v Knínicích a 30 let od dokončení 
současné budovy mateřské školy. Vybu-
dování nového hřiště bude tedy na his-
torii rozvíjení školy v naší obci hezky 
navazovat. 

Zdeněk Kříž
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4. Jaké jsou tvoje další zájmy, co tě ještě 
baví?
Chodím do výtvarného kroužku, pro-
tože odmalička ráda kreslím a vyrábím. 
V poslední době mě baví navrhovat, le-
pit a lakovat nehty.   

Děkuji za rozhovor a přeji mnoho dal-
ších úspěchů!

Hana Hojovcová

SLAVNOST POHÁDKY MÁJE

V neděli 29. května 2011 se po 14den-
ním odložení, způsobeném nepřízní 
počasí uskutečnila tradiční slav
nost Pohádky máje, kterou měly tento 
rok organizačně na starosti za Svazek 
obcí panství Hradu Veveří, Veverské 
Knínice.

Setkání občanů a vystoupení dětí ze 
základních,mateřských a uměleckých 
škol Bystrce, Ostrovačic, Říčan, Žebě-
tína a Veverských Knínic, proběhlo za 
slunného odpoledne, kdy k zajištěné-
mu občerstvení hrála k poslechu i tanci 
skupina Smolaři.



objeví v kůře a v okolí stromů. Mladší 
žáci malují jednotlivé stromjako celek 
a vytvářejí otisky kůr. Všechny práce 
budou vystaveny na obecním úřadě.

Pobyt ve škole v přírodě je objednán ve 
Vanově u Telče, v rekreačním středisku 
Úsvit. Pro děti jsou připraveny indián-
ské hry, budou sbírat barevná peříčka 
jako odměnu za splnění daných úkolů 
a na závěr si z nich vytvoří čelenku.

Marie Ambrožová

AKTUALITY  ZE ŠKOLKY

Pokud se ohlédneme za odcházejí-
cím školním rokem, stihli jsme toho 
s našimi dětmi od začátku nového roku 
docela dost.

9. ledna jsme se rozloučili v místním 
kostele s Vánocemi zpěvem koled.
Jako každý rok se nám podařilo pozvat 
odborníka, paní doktorku Vondráko-

vou,  z Pedagogicko-psychologické 
poradny Brno-venkov, na přednášku 
pro rodiče předškoláků.
Také jsme navštívili s předškoláky 
místní ZŠ, kde se děti seznámily s paní 
učitelkou a prohlédly si budovu.
V únoru měly děti možnost  prohléd-
nout si historické hudební nástroje 
během poutavého programu, na který 
jsme byli pozváni do ZŠ.
V březnu jsme pořádali tradiční karne-
val pro žáčky naší mateřské školy a 
děti si ho opět  užily. 

DĚTSKÝ KARNEVAL

Dne sobotu  5.března od 14 hodin proběhl  v  sokolovně ve Veverských Knínicích 
tradiční dětský karneval, který byl organizačně zajištěn ve spolupráci s členy kul-
turního výboru OU ve Veverských Knínicích a spolupracujících maminek.
Bylo zajištěno občerstvení, cukrárna a tombola .                                                                                                                   
Program organizačně zajistily a zorganizovaly  H.Hojovcová a I.Jarolínová.

AKTUALITY ZE ŠKOLY

V dubnu tohoto roku proběhlo při-
jímací řízení na střední školy. Z páté 
třídy se na osmileté gymnázium hlásili 
dva žáci – Robert Škvařil a Patrik 
Opavský. Oba úspěšně splnili přijímací 
zkoušky, ostatní žáci budou nastupovat 
do 6. ročníku v Ostrovačicích ?.

Žáci 5. ročníku dostali na rozloučení 
se svojí školou výlet do Prahy. Výlet se 
konal 5. května a jízdné hradila škola. 

Děti si předem připravily krátké refe-
rátky o jednotlivých památkách, takže 
si zahrály na malé průvodce historic-
kou částí Prahy. Byla pro ně připravena 
královská cesta: Prašná brána, Celetná 
ulice, Staroměstské náměstí, Staro-
městská radnice – orloj, Karlův most, 
Malostranské náměstí, Nerudova ulice, 
po starých zámeckých schodech ke 
Hradu, Hradčanské náměstí, chrám sv. 
Víta, Petřín a Václavské náměstí.

V polovině května proběhla ve škole 
akce s názvem Stromy našich lesů. Děti 
k tomuto tématu sestavily „Desatero k 
ochraně přírodních vod“, které visí na 
nástěnce na OÚ.
Starší žáci píší referátky k jednotlivým 
stromům a kreslí větvičky, pupeny, kvě-
ty, plody, kůru a různé brouky, pokud je 

Dne 7. 3. děti k nám přijeli přísluš-
níci policie, aby dětem pověděli o 
své profesi a poučili je o dopravní 
výchově. 
Zápis dětí do MŠ se konal dne 
8.3.2011.
V neděli 9. 4. přišly děti zazpívat a 
zarecitovat na OÚ, kde se konalo 
vítání občánků. 
Výjezdní akce Ekocentra Brno – 
Vynášení Morany a lidové zvyky, 
to bylo pro nás i naše děti, velmi 
poučné setkání. 
Informativní schůzka s rodiči pro-
běhla dne 28. 4.
A o den později jsem již vyjeli na 
první lekci plaveckého kurzu, který 
spolu s dětmi ze základní školy 
budeme navštěvovat do poloviny 
měsíce června, a to každý pátek.
Přišel k nám i kouzelník a předvedl 
dětem zajímavá „kouzla“.
Den maminek jsme společně oslavili 
odpoledne 12. 5. Děti dlouho a peč-
livě nacvičovaly a maminkám hrdě 
předvedly, co se naučily.

A jak to všechno pokračovalo?

Byli jsme pozváni paní učitelkou 
Jamborovou na každoroční návštěvu 
místní knihovny, kde se děti sezná-
mily s možností půjčování knih.
Dále jsme společně s MŠ Říčany 
vyrazili na výlet do Vyškova, kde 
jsme nahlédli do pravěku a prohlédli 
si dinosaury.
Den dětí, to je pro nás především 
olympiáda s medailí a diplomem pro 
každé dítě.
Jako každý rok jsme připravili našim 
předškolákům tablo.
V červnu opět proběhlo rozloučení 
s předškoláky, opekli jsme si špekáč-
ky a rodiče si prohlédli práce dětí, 
naši „Galerii na plotě“.
Pro samostatné děti a jejich mamin-
ky jsme přichystali noční spaní ve 
školce.

Dana Ježová a Jitka Koutná

Škola a školka Škola a školka

ZÁKLADNÍ ŠKOLA 
A MATEŘSKÁ ŠKOLA
VEVERSKÉ KNÍNICE.

Kolektiv zaměstnanců příspěvkové 
organizace Základní škola a Mateřská 
škola, Veverské Knínice, okres Brno-
venkov, příspěvková organizace:

Dr. Ing. Beata Jandáková 
ředitelka od září 1996, ve škol-
ním roce 2010/11 je tříd-
ní učitelkou 4. a 5. ročníku.                                                                                                 
Vyučuje matematiku, hudební a 
tělesnou výchovu.
 
Mgr. Šárka Škvařilová
zástupkyně ředitelky                                                        
Ve školním roce 2010/11 je třídní 
učitelkou v 1. ročníku, v ročnících 2.- 
5. vyučuje cizí jazyk.

Mgr. Bohuslava Koláčková 
Je třídní učitelkou 2. a 3.ročníku.                                                                                                      
Vyučuje  český jazyk, vlastivědu, vý-
tvarnou výchovu a pracovní činnosti 
ve  4. a 5. ročníku. 

Mgr. Marie Ambrožová
Od září 2010 vyučuje prvouku, příro-
dovědu, tělesnou výchovu, výtvarnou 
výchovu a pracovní činnosti. Působí 
i jako vychovatelka, v rámci pracovní 
náplně se zaměřuje na enviromentální 
výchovu a kontakt s veřejností. 

Dana Ježová 
Vedoucí učitelka mateřské školy od  
září 2008.
 
Jitka Koutná 
Učitelka mateřské školy 

Iveta Dvořáčková
Asistent pedagoga 

Základní školu navštěvuje ve školním 
roce 2010/11 44 dětí.
1.ročník:  12   
2. ročník: 9      
3. ročník: 5   
4. ročník: 6 
5. ročník: 11     
 
Mateřskou školu navštěvuje ve škol-
ním roce 2010/11 28 dětí.
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tvva VÍTÁNÍ NOVÝCH OBČÁNKŮ VEVERSKÝCH KNÍNIC

V neděli 10. dubna 2011 proběhlo na Obecním úřadě ve Veverských Knínicí tradiční vítání nových občánků. Po přivítání 
starosty obce Oldřicha Matyáše následovalo kulturní vystoupení dětí z mateřské školky, rodiče dětí se zapsali do obecní 
kroniky a malí občánkové dostali od obce pamětní dárky.

Ondřej Vágovszký         4. 5. 2010

Zuzana Šindelářová      24. 7. 2010

Sára Tomášková            24. 9. 2010

Tomáš Suchánek          14. 10. 2010

Anna Kokoliová            6. 11. 2010

Matyáš Crhák               25. 11. 2010

Richard Kašpárek          31. 1. 2011

Přejeme našim novým občánkům 
hodně zdraví a radosti ze života!

ZESNULÝ OBČANÉ  
VEVERSKÝCH KNÍNIC
1. 1. 2011- 22. 6. 2011   

o

Jan Hutka – 20. 1. 2011

Marie Cejnková - 12. 2. 2011

Jan Šanca – 4. 4. 2011 

Jaroslav Archleb – 7. 4. 2011

Jaroslav Carda – 18. 4. 2011

Marie Kozlíčková – 24. 4. 2011

Josef Blecha – 1. 5. 2011

Marie Malcová – 18. 5. 2011

Ivan Veverka – 19. 5. 2011

Eva Lányová – 6. 6. 2011

UCTĚNÍ PAMÁTKY PADLÝCH A ZESNULÝCH 
V DEN VÍTĚZSTVÍ 

V neděli 8. května v Den vítězství proběhlo na pietních místech ve Ve-
verských Knínicích položení věnců a uctění památky padlých a zesnu-
lých. Aktu se zúčastnili zastupitelé obce.

onů korun, doposud nejvíce za celou svou existenci. Nemalou 
měrou se na tomto výsledku podílela i naše brněnská diecéze, 
kde se vybralo celkem 16 909.268 Kč.
V pondělí 28. března 2011 měli zájemci z řad našich občanů 
možnost zúčastnit se v kostele sv. Mikuláše ve Veverských 
Knínicích dalšího velmi kvalitního koncertního vystoupe-
ní.  S pásmem postních písní složeného z děl mistrů 16. a 
20. století vystoupil komorní sbor Ensemble Versus z Brna.  
Vystoupení bylo obsahově s ohledem na probíhající postní 
dobu strukturováno do pěti částí – Prolog, Pokání a naděje, 
Kristovo utrpení a smrt, Uctívání kříže a Epilog. Spíše než o 
koncert šlo tedy o zpívané postní rozjímání. Vystoupení ří-
dil a slovem provázel sbormistr Vladimír Maňas. Posluchači 
byli nadšeni, účinkujícím patřil jejich dík a hluboké uznání. 
Z hlediska  věřících byl koncert hodnotnou součástí postní 
duchovní obnovy.    
Komorní sbor Ensemble Versus vznikl v roce 2003 jako ko-
morní studentský sbor, v současné době má šestnáct členů. 

Působí pod záštitou Ústavu hudební vědy filozofické fakulty 
Masarykovy University v Brně. V roce 2009 se stal součástí 
brněnského sdružení Ensemble Opera Diversa. 
Uvedené vystoupení organizačně a finančně zajišťoval OÚ 
Veverské Knínice. Zastupitelstvu obce, kulturnímu výboru a 

zejména jeho vedoucí 
Mgr. Ireně Armutidi-
sové, která se osobně 
o akci zasloužila, patří 
upřímný dík! Škoda 
jen, že se v kostele při 
tak kvalitní příležitosti 
sešlo jen málo poslu-
chačů.

Jiří Koch

První z koncertů se odehrál ještě v závěru vánoční doby. Po 
skončení mše sv. v neděli 
9. ledna nastoupily děti zdejší mateřské a základní školy i se 
svými učitelkami před zaplněný knínický kostel, aby se zpě-
vem vánočních písní a lidových koled rozloučily s radostnou 
dobou Vánoc. Vystoupení krátkým projevem zahájila ředi-
telka MŠ a ZŠ Dr. Beata Jandáková, úvod obstaraly hrou 

na housle a kytaru Anna a Kristýna Jarolínovy. Doprovod 
dětskému sboru zprostředkovali Baruška Kadlčková, p. Vác-
lav Puža a jeho syn Vašek. Malá amatérská knínická schola 
(MAKS) za vedení Dany Cardové přidala píseň Adeste Fi-
deles. Závěrečnou koledu „Narodil se Kristus Pán“ zpívali 
už všichni přítomní – účinkující i posluchači – v mohutném 
chóru.  Za krásný zážitek touto cestou všem účinkujícím do-
datečně od srdce děkujeme!  
Byl to navíc den, kdy odpoledne do ulic vyrazily čtyři skupiny 
malých koledníků, aby při návštěvě knínických domácností 
požádaly o příspěvek v rámci celostátní Tříkrálové sbírky. 
V této souvislosti stručně seznámíme místní veřejnost s tím, 
jak sbírka dopadla:  
V Ostrovačicích se vybralo 23.022 Kč, v Říčanech 59.145 Kč, 
ve Veverských Knínicích 25.363 Kč. Pán Bůh zaplať všem 
štědrým dárcům. 
Upřímné poděkování 
patří také obětavým 
koledníkům a jejich 
vedoucím.                         
Oblastní charita Ra-
jhrad, pod kterou se 
kumulují peníze vy-
brané v obcích Mod-
řického a Rosického 
děkanství, vykázala 
letos částku 2 457.250 
Kč. 

Tříkrálová sbírka 
v rámci celé republiky 
vynesla přes 70 mili-
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Z farnosti Matrika



tím vyjednávalo se s mlynářem z Veverské Bitýšky, který nabízel 
výhodnější podmínky.
Obojí akce se neuskutečnila, což jsme pociťovali ve válce, kdy se 
nám petrolej odměřoval po ¼ kg na rodinu.

Leden 1926 (s. 19) Dle stavu 1. ledna 1926 mají Něm. Knínice 
1046 obyvatel, z nichž je 504 mužů, 542 žen. 
Všichni obyvatelé jsou národnosti české.
Největší počet vyznavačů má církev římsko-katolická – 1033, čes-
ko-slovenští mají 4 členy, bez vyznání je 9 osob.
Dle zaměstnání je: 48 rolníků, 45 zedníků, 9 tesařů, 7 krejčích, 7 
havířů, 5 obchodníků, 4 obuvníci, 4 cihláři, po 2 řezníci, hostinští, 
stolaři, bednáři, kováři, koláři, 1 mlynář, několik soukromníků, 
ponejvíce výměnkáři, ostatek jsou nádeníci.

Červen 1928 (s. 100) Vzácná návštěva. Dne 11. 6. projížděl 
územím obce jeda z Veveří přes Ostrovačice k Židlochovicím pan 
president republiky T. G. Masaryk. K 6. hodině téhož dne dosta-
vila se školní mládež vedena učiteli, hasiči, tělov. jedn. Sokol s do-
rostenci a legionáři na starou silnici ke křížku. Tam utvořili špalír, 
za nímž stáli lidé. Po 6. hodině p. president přijel. Jedna žačka 
p. presidenta přivítala, druhá mu podala kytici. Přivítání říkala 
Sedláková Růžena, kytici dala Zonunková Anna.
Po té zvolna p. president odjížděl provázen jsa nadšeným provo-
láváním všech.
Mile působilo na všechny přítomné, jak p. president vyslechl s 
úsměvem přivítání malé žačky a jak oběma dětem podával ruku 
na rozloučenou. Přemnozí dojati i plakali.
Na zámku Veveří uvítala p. presidenta deputace Komitétu. (Ko-
mitét pro povznesení kraje „Pohádky máje“ pozn. Hn.) Učitel Ja-
roslav Blažek p. presidenta uvídal, učitel Josef Dlabal mu podal 
skvostně vázanou knihu Vil. Mrštíka „Pohádka máje“, malíř po-
dal Alici Masarykové obraz Veveří. Pan president srdečně všem 
poděkoval a rozloučil se s nimi milým svým vzpůsobem.

Únor 1929 (s. 103) V té době několikrát sněžilo, takže na po-
lích, kde nebylo závějí, leželo asi 42 cm sněhu. Mrazy byly jen s 
mírným kolísáním velmi tuhé. I za slunečného dne kolísala teplo-
ta mezi 10-18 stupni. V noci, hlavně kolem 5. hodiny ráno, byly 
mrazy mnohem tužší. V noci z 2. na 3. února klesl teploměr na 
-30 st. C. Sypký sníh odnášel vítr na chráněná místa, takže vzni-
kaly vysoké závěje. … Silnice Ostrovačice – Veveří i spojovací sil-
nice do Knínic byla téměř neustále prohazována, ale pravidelnou 
autobusovou dopravu do Rosic, již obstarává p. Fr. Polák z Ostro-
vačic, nebylo možno udržeti, jelikož stroj nemohl závěje překonati 
a kromě toho zamrzal.
Jezdí se na saních. Žádný z hospodářů nepamatuje tak výborné 
sanice.

Únor 1932 (s. 126) Tělocvičná jednota Sokol cvičila dosud v hos-
tinci p. Karla Zounka čís. 55. Od založení jednoty však neustále se 
pomýšlelo na zbudování vlastní budovy – sokolovny. Od r. 1920 
zřízen byl v jednotě stavební fond jako finanční základ příští 
stavby. Členové dle možností přispívali do něho pravidelnými 
dobrovolnými dary. … V zimě 1930/31 rozhodla se jednota po-
staviti vlastní budovu na svém letním cvičišti na návsi. Cvičiště 
rozšířeno koupí obecního pozemku za vlastním pozemkem, takže 

Z KRONIKY VEVERSKÝCH KNÍNIC

Kronika obce Německých Knínic založena byla v „sedmém roce 
trvání Republiky Československé tj. léta tisícího devítistého dva-
cátého pátého“... „Kroniku sepsal František Blažek – řídící učitel.“ 

Takto se počíná kronika naší obce, s jejímž obsahem bych vás 
rád prostřednictvím stránek Knínického zpravodaje průběžně 
seznamoval. Jde o čtení bezesporu zajímavé, jednoduše už jen 
proto, že se jedná o kroniku právě naší obce.
Aby výběr jednotlivých zápisků nebyl čistě nahodilý a jelikož 
je pravděpodobné, že zpravodaj bude vycházet jedenkrát za 
půl roku, vybral jsem pro toto číslo události z první půle roku, 
tj. od ledna do června, různých let řazených chronologicky za 
sebou.
Kronika se samozřejmě věnuje událostem mnohem starším, 
než je zmíněný rok počátků zápisů.
Dovolte mi, abych tedy začal zápisy z let předcházejících po-
čátkům této kroniky.

Květen 1866 (s. 73) V květnu 1866 uhodil silný mráz, který úpl-
ně spálil rozkvetlé stromy, kvetoucí obilí a mladé lesní výhonky.

Leden 1867 (s. 74) V lednu 1867 koupila obec od Jana Valeše 
hostinec č. 55 za 2250 zl. r. m. „při ouplném shromáždění obce“. 
Poněvadž v obecní pokladně nebylo peněz, prodalo se 26 měr lesa 
na Lhotech. Dlouhé dříví per 2709 kusů prodáno do uhelných dolů 
do Oslavan. Palivového dříví 238 sáhů a 110 sáhů pařezů bylo 
prodáno Svobodovi T., majiteli železných hutí veverských pod Ja-
vůrkem. Hostinec pronajat za 200 zl. ročního nájmu.

Duben 1887 (s. 74) V roku 1887 postavena „nová silnice“. Sil-
nici tuto krášlí pěkná javorová alej.

Leden 1892 (s. 74) Roku 1892 založen hasičský sbor.

Březen 1899 (s. 75) Spousty sněhu zasypaly dědinu od  28.-31. 
března tak, že byla odříznuta od světa do půli dubna.

Květen 1911 ( s. 76) V květnu ujednána s elektrárenskou spo-
lečností Union smlouva o zavedení elektrické síly do obce. Před 

sahá až k potoku. Nevhodný tvar cvičiště odstraněn záměnou po-
zemků se sousedem na pravé straně, p. Bohumírem Bémem. Po-
stoupen mu pozemek při silnici asi v šířce fronty 4 m, on postoupil 
přibližně stejnou šířku u potoka a hranice vyrovnány. …
Brzy na jaře 1932 provedeno cihlové zdivo a o velikonocích byla 
již budova pod střechou. 1. května konána slavnost vložení zá-
kladního kamene do zdiva. Do polovice září byla pak budova do-
hotovena a Tyršovou besídkou zahájeno její užívání.

Leden 1938 (s. 178) Počátkem ledna byly silné mrazy. Mládež, 
hlavně dorost, toho využila a zřídila si na cvičišti u sokolovny 
kluziště. Pěkně se povedlo, hodně bylo návštěvníků, ale mělo jen 
krátké trvání:  asi 10 dní.

25. ledna (1938) asi v ½ 8 hod. večer objevila se na severní oblo-
ze krásná záře. Z tmavého půlkruhu nad obzorem tryskaly paprs-
kovitě do výše pruhy červeného záření. Pruhy se pohybovaly, ja-
koby větrem hnány, na západ. Hned na některém místě ztemněly, 
hned zase záření zesílilo. Asi o ½ 10 hod večer zanikl na západní 
obloze poslední záblesk.
Skoro nikdo takového divadla dosud neviděl, celá vesnice pozo-
rovala. 
Snad vlivem četby bylo hned prorokováno, že bud válka. Nelze 
se tomu proroctví ani mnoho diviti. Žijeme v neustálém jakémsi 
napětí, jakoby skutečně k válce dojíti mělo.

Březen 1939 (s. 187) Nastal březen. Zahraniční rozhlas volal 
a varoval. Představitelé Slovenska byli počátkem března v Ber-
líně, kde jednali s Hitlerem. Dne 14. března 1939 byl vyhlášen 
samostatný Slovenský stát. Rozpadnutí Česko-Slovenské repub-
liky působilo na naše obyvatele různě. Někdo hovořil s ironickým 
úsměvem, jinde jsme slyšeli hrozbu, marný vztek, ale i spokojený 
cynický výsměch. Většina však se strachem očekávala věci příští. A 
tyto nedaly na sebe dlouho čekati.
března. Z rozhlasu se ozývalo německé hlášení. Po něm  bylo sly-
šeti česky:
Zachovejte klid! Nečiňte překážek postupujícímu německému voj-
sku!
Z dalšího hlášení jsme se dověděli, že president Česko-Slovenské 
republiky dr. Emil Hácha požádal v Berlíně „vůdce a říšského 
kancléře Adolfa Hitlera“, aby vzal český národ v ochranu. Po do-

ÚČAST OCHOTNICKÉHO DIVADLA 
Z VEVERSKÝCH KNÍNICÍCH NA VII. NÁRODNÍ 
PŘEHLÍDCE SOKOLSKÝCH, OCHOTNICKÝCH 
DIVADEL V BOSKOVICÍCH 2. DUBNA 2011

Ochotnické divadlo ve Veverských Knínicích se zúčastni-
lo VII. Národní přehlídky sokolských ochotnických diva-
del v Boskovicích. Divadlo se prezentovalo představením, 
připraveným pro mezinárodní festival amatérských divadel 
v Turecku.

Inscenace „Kytice“, koncipovaná na námět balad K. J. Er-
bena, vzbudila zasloužený zájem a byla jednoznačným a 
oceněným překvapením přehlídky. Vymykala se nejen dra-
maturgicky, ale i režijně.  Klasické pojetí ochotnických před-
stavení nahradila netradiční scénografie. Všichni herci byli 
stále na jevišti, prolínali se do jednotlivých postav a scén, 
vytvářeli živé obrazy i zpívané kolorování. Hudební dopro-
vod v kombinaci kytary a houslí dotvářel atmosféru lidového 
pojetí v kontextu s moderním zpracováním námětu.  Jedno-
duchá dekorace tvořená bílou textilií hrála v pravém smyslu 
slova a barevné svícení podtrhovalo zamýšlenou atmosfé-
ru. Snad nejvýstižněji o výsledku hovoří vyjádření jednoho 
z dospělých diváků: „Já jsem při zpracování Kytice takové 
představení nečekal a opravdu jsem se chvílemi bál“.   
Velmi zajímaví bylo i setkání s ostatními soubory a vzájemná 
výměna názorů na činnost a produkci ochotnických divadel.  
Za vysokou úroveň přehlídky hovoří i jména představitelů 
předsednictva – Doc.RNDr. Zdeněk Mička, CSc., Bohumil 
Gondík, PhDr. Zdeněk Bartůněk.
Pamětní list, který Česká obec sokolská ochotnickému diva-
dlu ve Veverských Knínicích udělila, byl oceněním za umě-
lecký přínos a současně i odměnou všem členům divadla za 
odpovědný přístup, obětavost a práci pro divadlo. 
Doc. PhDr. Květoslava Volková, Csc., jednatelka vzděla-
vatelského odboru české obce sokolské, shrnula výsledek 
přehlídky do závěrečného poděkování a vyjádření potěšení 
z atmosféry přátelství, soudržnosti a spolupráce, na jejímž 
konci je nadšené publikum.
   

Zuzana Armutidisová
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FOTBAL VE VEVERSKÝCH KNÍNICÍCH

„A“ tým

Naši hráči obsadili, pod vedením pana Ladislava Brychty, trenéra a manažera týmu v jedné osobě, čtvrté místo ve IV.třídě. 
Po dřívějších problémech a sestupu ze III. třídy před dvěma roky, došlo ke konsolidaci mužstva a do týmu byly postupně 
zařazení někteří mladší hráči, čímž byl kádr výrazně omlazen. Tým předváděl velice dobrou hru především v jarní části sou-
těže, kdy prohrál pouze jeden zápas. Do budoucna máme jistě 
na víc a věříme, že i postup zpátky do III.třídy nemusí být 
nesplněným snem. Ale bez tréninku to nepůjde. Když přijdou 
trénovat většinou pouze stále stejní 3-4 hráči, je něco špatně. 
Každý z hráčů by se měl zamyslet, kolikrát vlastně v letošní 
sezóně na tréninku byl a zda se nemůže do budoucna ve svém 
přístupu zlepšit. Fyzická kondice opravdu našemu týmu chybí 
a stále je co zlepšovat i po herní stránce.
Náš fotbalový areál patří bez nadsázky mezi nejkrásněj-
ší v okolí, čemuž přispívá umístění hřiště v krásném lesním 
prostředí. Z tribuny a okolních svahů je přehledný výhled na 
hřiště, který nám mohou v řadě jiných obcí tiše závidět. Po-
stupně prochází fotbalový areál rekonstrukcí. V letošním roce 
došlo konečně k umístění záchytné sítě za bránou v západní 
části hřiště, rekonstruovány jsou také kabiny. O údržbu areálu 
se stará již několik let nový starosta Sokola Veverské Knínice 
pan Filip Carda, kterému patří za tuto činnost velké poděkování. Neškodilo by, kdyby se dalších letech o fotbalový areál 
staral větší počet hráčů, případně někdo z dalších obyvatelů obce.   

Žáci

Žákovský tým obsadil v letošní sezóně, podobně jako loni, třetí místo ve III. třídě starších žáků. Na rozdíl od ostatních tra-
dičních fotbalových obcí s kvalitním zázemím, které tuto kategorii buď nejsou schopni vůbec přihlásit (Domašov, Střelice, 
Dolní Loučky), nebo hrají sezónu v omezeném počtu žáků a obsazují poslední místa v tabulce (Říčany, Zbraslav), nemá náš 
tým v současnosti problém s počtem hráčů. Během sezóny 
se aktivně do hry zapojilo více než 20 dětí a také na tréninku 
se objevuje velký počet dětí ve věku od 6 do 15 let, kterému 
se snaží individuálně věnovat jejich trenéři Zdeněk Carda a 
Radek Fridrich. Oba dělají tuto činnost ve svém volném čase, 
bez nároku na mzdu, mnohdy dávají do provozu žákovského 
týmu své finanční prostředky. Bez podpory rodičů a obce by 
tento oddíl nemohl fungovat. Tímto bychom chtěli poděko-
vat všem rodičům, kteří kromě příspěvku na žákovský fotbal 
obětují i svůj čas při dopravě dětí na místo utkání
Je to malý zázrak, že v obci, která nemá ani 1.000 obyvatel, 
žákovský fotbal, jako jedna z mála zájmových činností pro 
děti na naší vesnici, stále existuje. A o tom, zda bude žákov-
ský fotbal ve Veverských Knínicích i v letech následujících 
záleží jen na dětech samotných a především na jejich rodi-
čích. Pokud rodiče dospějí k závěru, že jejich děti v našem 
týmu hrát z různých důvodů nebudou, zapříčiní svým rozhodnutím za několik let konec žákovského fotbalu na naší vesnici. 
A to by byla velká škoda. Stále je čas něco změnit, protože i pro příští sezónu máme dostatečný počet šikovných žáků, aby-
chom se úspěšně zapojili do soutěže a nebyli pouze do počtu. 

Fotbal se hrál ve Veverských Knínicích v letech minulých a věříme, že se zde bude hrát i do budoucna. Vážení spoluobčané, 
přijďte v nové sezóně naše dva týmy znovu povzbudit. 

Zdeněk Carda

lem sebe. Jejich poslední odvaha úplně klesá, neví a nedovedou si 
vysvětliti, co vše znamená.
Třeskot od výstřelů, štěkot automatů a automatických pistolí se 
mísí v jeden hukot. Je slyšet skandované výkřiky: Hurá, hurá, 
hurá.

Rakety všech barev září nad Kynicemi.Všichni se užasle díváme. 
Sovětští vojáci se navzájem objímají, tisknou si ruce, tisknou ruce 
i našim občanům a volají: Vojna kaput! Hitler kaput! Germán 
kaput!
Dopoledne – odpoledne.
Sovětské vojsko po částech odchází. Vesnicí projíždějí části kozác-
kých oddílů. Hrají na harmoniku a zpívají. K večeru odcházejí 
poslední části vojska z vesnice. K večeru přicházejí první kyničtí 
občané, kteří odešli do Brna, vracejí se do zpustlých domovů. 
Druhého dne dopoledne projíždějí ojedinělé sovětské oddíly vesni-
cí směrem k Javůrku a Říčkám. Domů se vracejí další kyničtí.

Květen 1950 (s. 233) V tomto měsíci bylo započato se stavbou 
koupaliště „Pod skalou“. Práce na rozšíření hřiště byly dokončeny.

Svátek 1. května byl letos společně slaven poprve v Říčanech. Prů-
vodu se zúčastnila valná část obyvatel zdejší obce. Průvod vyšel 
od „horní studny“, prošel vesnicí. U pomníku padlých vzdán hold 
obětem 1. a 2. světové války. Odtud odešli účastníci do Ostrova-
čic, kam došel i průvod z Říčan. Tam se všechny průvody spojily. 
Společný mohutný průvod prošel Ostrovačicemi, Říčany a skončil 
na táboru lidu v Říčanech na návsi. 
V předvečer 1. máje snažil se neznámý sabotér vypnouti večer 
elektrický proud v obci, aby znemožnil a poškodil konání oslav.

                              Z obecní kroniky vybral a na další setkání 
na stránkách zpravodaje se těší Martin Hnilička

Rádi bychom vás oslovili s výzvou o zapůjčení historických 
materiálů spjatých s minulostí naší obce (fotografie, historic-
ké dokumenty, autentická svědectví), abychom se o ně mohli 
s vámi v této rubrice podělit. V takovém případě nás navštivte 
na obecním úřadě.

hodě s ním byl zřízen „Protektorát Čechy a Morava a připojen k 
„Třetí Říši“ tj. k Německu. 
Německé vojsko obsadilo zbylé území Čech a Moravy. Českoslo-
venská armáda byla rozpuštěna a odzbrojena. Na obyvatelstvo 
padla hrůza.
Denní tisk přišel do vesnice pozdě odpoledne. Jeho stránky byly 
potištěny palcovými titulky o Německu, o Protektorátě. Toho dne 
přijelo do naší vesnice auto obsazené německmi vojáky. Zastavilo 
u sokolovny a Němci nalepili na sloup elektrického vedení dvoj-
jazyčnou vyhlášku o jízdě. Jízda vlevo byla změněna v jízdu v 
pravo. 
Sotva se Němci ukázali, hned zdomácněli a začali vydávati „svá“ 
nařízení. Zajišťovali se na dlouho, sami říkali, že na tisíceletí.
Poštovní zásilky pro obecní úřad docházely ve větším a větším 
množství. Obecní zřízenec, kterého dělal Blažej Komárek, ohlašo-
val denně „bubnem“ nová nařízení.
Ke konci prvé poloviny roku bylo nařízeno odevzdat střelné zbra-
ně a ohlásit poštovní holuby.
Pomalu a neochotně si musili naši obyvatelé zvykat na jiný život. 
Poznávali, že nemají právo dělat podle své vůle a dle svého svě-
domí. Bohužel byli mezi námi takoví, kteří novou dobu schvalo-
vali. V ní hledali svůj osobní prospěch a bohatství. Výrok jednoho 
bývalého funkcionáře: „Je mi jedno, řeknu-li brot nebo chleba“, 
mnohým otevřel oči. Na druhé straně zase jiní lidé byli nemístně 
optimističtí a věřili, že se všechno brzy obrátí. 

Duben 1942 (s. 199) V dubnu byly z našeho kostela odebrány 
dva zvony. Zůstal pouze jeden zvon po Českých Bratřích.
V dubnu byli zatčeni další občané pro odbojovou činnost. Byli to 
mladí hoši ve věku kolem 18 let: Dubek Rudolf, Kočí Vladimír, 
Kšica Vítězslav, Palásek Vítězslav, Matyáš Miroslav. Ráno ode-
šli do zaměstnání, Gestapo je zatklo na pracovišti, odvléklo do 
Kounicových kolejí, později do Německa, kde byli souzeni a věz-
něni.

Květen 1942 (s. 199) Atentát na „říšského protektora“ Heidrycha 
a jeho smrt přivedl Němce k šílené zběsilosti. Domovní prohlídky 
a zatýkání nemělo konce. Bylo vyhlášeno stanné právo. V Brně v 
Kaunicových kolejích, bývalém studentském domově, přeměněném 
Němci v policejní věznici Gestapa, byli denně hromadně popra-
vováni čeští lidé. Zprávy o popravách přinášel denně tisk i roz-
hlas. Lidé žili ve strachu.
Také do naší vesnice přijeli Němci. Za časného nedělního rána 
přijelo k vesnici několik nákladních aut. Z nich vystoupili němečtí 
vojáci a obstoupili celou vesnici. Jiní vojáci vešli do vesnice a pro-
hlíželi dům od domu. Prohlíželi občanské legitimace, hledali ne-
hlášené osoby. V naší vesnici nebyl na štěstí nikdo zatčen. Každý 
musil podepsat prohlášení, že mu není ničeho známo o pachatelích 
atentátu, o věcech jim patřících a že atentát neschvaluje. Němci 
rozšířili pohrůžku, že nebudou-li pachatelé atentátu vypátráni, 
bude každý desátý zastřelen.

Květen 1945 (s. 215) V noci na 9. května přicházejí do vesnice 
noví sovětští vojáci. Již je jich plná vesnice. Sta? Ano – sta a sta 
a  stále jich přibývá. S nimi desítky tanků, dělostřelectvo lehké i 
těžké, obrněné vozy.
Ráno. Zbytek odvážných kynických vytrvalců se jen rozhlíží ko-
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Úřední hodiny obecní úřadu:
Pondělí   8.00 - 10.00, 17.30-19.00 (starosta)
Úterý      8.00 - 10.00
Středa     8.00 - 10.00
Čtvrtek   8.00 - 10.00, 17.30 - 19.00 (účetní)
Pátek      8.00 - 10.00

Telefonní čísla a kontakty obecního úřadu:
Starosta Bc.Oldřich Matyáš: 546 427 610
Ludmila Cejnková: 546 427 817
www. veverskekninice.cz 
e-mail: vev-kninice@mybox.cz 

Knihovna Veverské Knínice:
Úterý 16.00-18.00
Čtvrtek 16.00-18.00

Jaro                                                                           
Patrik Opavský                                                           

Na jaře, když všechno kvete,                                      
v hlavě se mi všechno plete.                                      
Venku slyším zpívat kosy,                                         
loukou bych chodil bosý.                                          

Začíná nám letní čas,
do školy nebudu chodit včas.
Sníh se promění ve vodu,
do školy chodit nebudu.

Jaro
Markétka Hojovcová    

Přichází k nám jarní čas,
vzduchem letí zlatý vlas.
Vidím Paví očko,
já volám: „Babočko!“

Je tu louka plná kvítí,
na kterou teď slunce svítí.
Teď už svítí sluníčko,
jenom trochu, maličko.

Otevírací doba poštovního střediska Veverské Knínice:
Pondělí      12.30 – 13.00
Úterý         12.30 – 13.00
Středa        12.30 – 13.00
Čtvrtek      16.00 – 16.30
Pátek         12.30 – 13.00

Otevírací doba sběrného dvora ve Veverských Knínicích
Sobota 14:00-16:00

Zdravotního středisko v Říčanech
Telefon:  MUDr. Valtrová       546 427 497
               MUDr. Svobodová   546 427 311
               MUDr. Blechová      546 427 312

Jarní
Renatka Ambrožová                                                       
Barborka Šrámková                                                        

Letí, letí ptáček,                                                               
vyletí až nad obláček.                                                     
Letí, letí, letí dál                                                              
neví, co by udělal.                                                            
Najednou ho napadne,
že se kolem rozhlédne.                                                   
Všude vidí plno kvítí,                                                     
které slunce rozsvítí.                                                      
Za kopec se schová sluníčko,                                          
a setmí se maličko.
Letí ptáček k potůčku,                                                     
a uvidí čistou vodičku.  

Jaro
Dominik Nejezchleb

Jaro voní květinami,
a to slunce je zas s námi.
Hřeje lidi, hřeje kvítí,                                   
zlaté slunce zlatem svítí.

Jaro přichází                                                                                                              
Barborka Fučíková                                                                                        
Eva Chlpíková
 
Příroda rozkvete,                                                                                        
zvěř se probudí,                                                                                        
slunce zahřeje,                                                                                        
vůně pohladí.

Jaro přichází,                                               
dveře otvírá, 
příjemně zavoní,
s námi tu zůstává.

Srnka má srnčátko
veverka mláďátko.
Sluníčko svítí, 
všude voní kvítí.

Všichni se radujeme,
jaro oslavujeme.
A medvědi potají
ze skrýše vylézají.   

Děkujeme všem, kteří se podíleli svým příspěvkem na vzniku tohoto zpravodaje. Další číslo Knínického zpravodaje 
vyjde v prosinci 2011, vaše příspěvky týkající se dění v obci zasílejte na Obecní úřad.
Za redakční radu Irena Armutidisová.

PRAKTICKÉ INFORMACE 

BÁSNICKÁ TVORBA ŽÁKŮ ZŠ VEVERSKÉ KNÍNICE


